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S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 3 februarie 2025 

 

Ședința a început la ora 15.04. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Ilie Bolojan, președintele Senatului, asistat de 

doamna Doina-Elena Federovici și doamna Niculina Stelea, secretari ai Senatului. 

 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog să vă ocupați locurile ca în două, trei minute să putem începe ședința. 

Vă mulțumesc. 

PAUZĂ 

Domnul Ilie Bolojan: 

Stimați colegi, vă propun să deschidem ședința Senatului, de astăzi. 

Vă invit în acest sens să ascultăm imnul național al României. 

(Se intonează imnul național al României.) 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Declar deschisă prima sesiune ordinară a Senatului din anul acesta și ședința plenului Senatului, 

de astăzi, 3 februarie. 

* 

Vă anunț că, din totalul de 134 de senatori, până în momentul de față, și-au înregistrat prezența 

la lucrări… înainte erau 93 de colegi înregistrați. 

Și împreună cu colegele senator, doamna Doina-Elena Federovici și doamna senator Niculina 

Stelea, secretari ai Senatului, vom conduce ședința de astăzi. 

Ordinea de zi pentru ședință a fost distribuită. 

Dacă nu sunt observații, vă supun… 

Domnule Vela, vă rog. 

Domnul Gheorghe Vela: 

Stimate domnule președinte, 

Dragi colegi, 

Este o onoare și o bucurie să începem sesiunea, prima sesiune din anul acesta. 

Am o observație de făcut privitoare la ordinea de zi, și anume: mai devreme a avut loc ședința 

Biroului permanent al Senatului și împreună cu domnul președinte Bolojan, s-a stabilit ca pe ordinea de 
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zi, din ziua de astăzi, să fie introdusă discutarea memorandumului privitor la cheltuielile Senatului, 

bugetul Senatului. Și s-a lăsat această discuție să fie pentru plen. 

Eu am o propunere și anume, ca această chestiune să fie scoasă de pe ordinea de zi astăzi și să 

fie reintrodusă după ce vom discuta bugetul și se va clarifica problema bugetului. 

Asta-i toată observația mea. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Voiam să spun că potrivit practicii și potrivit regulamentului, noi astăzi trebuie să anunțăm 

candidații pentru Biroul permanent și construirea grupurilor parlamentare, urmând ca noul Birou 

permanent să propună plenului ordinea de zi. 

Motiv pentru care, cu tot regretul pentru domnul Vela, propunerea domniei sale este excedentară 

la acest moment. 

Mulțumesc mult. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Stimați colegi, vă rog. 

Dacă nu mai sunt intervenții, vă supun la vot ordinea de zi așa cum a fost comunicată. 

Vă rog să votați. 

Colegii care nu au cartelele… Domnul Vela m-a anunțat că nu are cartela, va vota cu mâna 

ridicată. Doi colegi sunt în situația aceasta, trei, patru colegi, cinci, șase. 

Cei care nu aveți cartelele vă rog să ridicați mâna pentru ca să vă poată colegele număra. 

Vă rog să ridicați mâna. Fiți amabili. Șapte colegi sunt în această situație. 

Ordinea de zi a fost aprobată. 

101 voturi, deci, 4 împotrivă, plus celelalte 7. 

Vă propun să mergem mai departe informându-vă că programul de lucru stabilit de Biroul 

permanent al Senatului și de Comitetul liderilor de grup este următorul: 

- plenul de la această oră, cu deschiderea sesiunii ordinare și alegerea membrilor Biroului permanent, 

urmează o pauză în care va avea loc ședința Biroului permanent nou ales și Comitetul liderilor grupurilor 

parlamentare și apoi reluarea lucrărilor în plen și dezbaterea punctelor înscrise pe ordinea de zi. 

De asemenea, vă informez că la ora 16.00 vom avea o ședință comună a Senatului și Camerei 

Deputaților. 
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Dacă sunt observații legate de acest program… dacă nu, vă supun votului programul prezentat. 

Vă rog să votați. 

Programul de lucru a fost adoptat cu două voturi contra, celelalte voturi au fost „pentru”. 

* 

Stimați colegi, 

Vă propun să trecem la alegerea membrilor Biroului permanent al Senatului și rog liderii 

grupurilor parlamentare să anunțe componența numerică a grupului parlamentar, precum și conducerea 

grupului, și dacă doresc să vină și cu propunerile nominale pentru funcțiile de vicepreședinte, de secretar 

și chestori pentru această sesiune parlamentară. 

Îl rog pe domnul Zamfir, liderul Grupului parlamentar al PSD să ia cuvântul. 

Domnul Daniel-Cătălin Zamfir: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Grupul parlamentar al Partidului Social Democrat are 36 de senatori și am să vă propun pentru 

Biroul permanent: 

- pentru funcția de vicepreședinți: domnul Cazanciuc Robert și Paul Stănescu; 

- pentru funcția de secretar: doamna Doina Federovici; 

- pentru funcția de chestor: pe domnul Dunca Marius. 

În ceea ce privește grupul parlamentar, subsemnatul, Daniel Zamfir, lider de grup. 

Vicelideri: Catană Claudiu, Liviu Mazilu, Mohan Aurel, Nicula Mircea, iar domnul Graur 

Cătălin, secretarul grupului. 

Mulțumesc mult. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Are cuvântul liderul Grupului parlamentar al AUR. 

Vă rog, domnule Peiu. 

Domnul Petrișor-Gabriel Peiu: 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Grupul parlamentar al AUR are 28 de membri. 

Lider de grup: subemnatul, Petrișor-Gabriel Peiu. 

Vicelideri de grup: domnul Mircia Chelaru, domnul Nicolae Vlahu, doamna Cristina-Gabriella 

Dumitrescu și domnul Laurențiu Plăeșu. 

Secretar: domnul Ciprian-Titi Stoica. 

Propunerile noastre pentru Biroul permanent sunt: 
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- domnul Laurențiu Plăeșu pentru funcția de vicepreședinte; 

- doamna Niculina Stelea pentru funcția de secretar. 

* 

Mai fac o mențiune, la Comisia pentru regulament, este o mențiune rămasă restantă de data 

trecută, la Comisia pentru regulament: domnul Constantin-Ciprian Iacob ocupă și funcția de 

vicepreședinte; e o restanță de atunci. 

Mulțumesc. 

* 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă mulțumesc. 

Îl invit să ia cuvântul pe liderul Grupului parlamentar al PNL. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Grupul PNL are 22 de membri. 

Lider: Daniel Fenechiu. 

Vicelideri: Nicoleta Pauliuc, Cristian-Augustin Niculescu-Țâgârlaș, Nicolae Neagu, Mihail Veștea. 

Secretar: Monica Anisie. 

Propunerile noastre pentru Biroul permanent sunt: 

- pentru vicepreședinte: Mircea Abrudean; 

- pentru secretar: Vasile Blaga. 

Mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Îl invit la cuvânt pe liderul Grupului parlamentar al USR, vă rog. 

Domnul Ștefan Pălărie: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimate colege, stimați colegi, 

Grupul senatorial USR are 19 senatori. 

Lider de grup: subsemnatul. 

Vicelideri: domnul Darău Ambrozie-Irineu, domnul Șipoș Sorin-Gheorghe, domnul Negoi 

Eugen-Remus și domnul senator Ștefănache Gheorghe. 

Secretar al grupului: domnul senator Anghel Răzvan-Paul. 

Propunerile noastre pentru constituirea Biroului permanent sunt: 

- în rolul de secretar: domnul Cristian Ghinea; 
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- și de asemenea, în rolul de chestor: domnul Narcis Mircescu. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

În afară de liderul grupului parlamentar al S.O.S., mai sunt solicitate două luări de cuvânt. 

Vă rog. Imediat. 

Domnul Clement Sava: 

Bună ziua! 

Grupul S.O.S. România are 12 senatori. 

Propunerea noastră pentru funcția de chestori este: domnul Ninel Peia. 

Viceliderii de grup sunt: Dorin Petrea, Cosmina Cerva și Peiu Adrian. 

Secretarul grupului este: Cușnir Rodica. 

* 

Și de asemenea, vreau să modific cine este în componența comisiilor. 

Următoarele modificări în cadrul Comisiei pentru dreptului omului, egalitate de șanse, culte și 

minorități și Comisia pentru cercetarea abuzurilor, combaterea corupției și petițiilor, după cum urmează: 

domnul senator Carp Ionel este înlocuit de către senatorul Cușnir Rodica din componența Comisiei 

pentru drepturile omului și din funcția de președinte al acesteia, iar domnul senator Daniel-Paul-Romeo 

Gheorghe este înlocuit de către senatorul Cristian Bem din componența Comisiei pentru cercetarea 

abuzurilor și din funcția de vicepreședinte al acesteia. 

Vă mulțumesc. 

* 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog, ați solicitat o intervenție pe această temă. 

Domnul Ionel Carp: 

Bună ziua, domnule președinte! 

Bună ziua, stimați colegi! 

Subsemnatul, Ionel Carp, senator ales în Circumscripția 38 Tulcea, declar că începând de 

astăzi, 3 februarie 2025, nu voi mai activa în Grupul parlamentar S.O.S. și voi activa în continuare ca 

senator neafiliat. 

Vă mulțumesc. 

Mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog. 
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Domnul Daniel-Paul-Romeo Gheorghe: 

Bună ziua! 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Mulțumesc, stimați colegi. 

Bună ziua și vouă! 

La fel voi face și eu, Paul Gheorghe mă numesc, sunt senator de Neamț. Începând din această zi 

voi fi senator independent. 

Vă mulțumesc frumos. 

Părăsesc Grupul S.O.S. România. (Rumoare.) 

* 

Domnul Ilie Bolojan: 

În continuare, îl rog pe liderul Grupului parlamentar al UDMR să ia cuvântul. 

Domnul Turos Lóránd: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Grupul UDMR are în continuare 10 membri. 

Lider: subsemnatul, Turos Lóránd. 

Vicelideri: Fejér László-Ödön și Császár Károly-Zsolt. 

Secretar: Tasnádi István Szilárd. 

Iar în funcția de chestor îl propunem pe domnul senator Novak Levente. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Îl invit la cuvânt pe liderul Grupului parlamentar al POT. 

Vă rog, domnule Vela. 

Domnul Gheorghe Vela: 

Dragi colegi, 

Grupul parlamentar POT a rămas compact, același număr, 7 senatori. Suntem cel mai mic grup, 

dar suntem uniți. 

Vrem să vă spunem că componența a rămas aceeași, cu o mică modificare, și anume: avem un 

nou secretar, domnișoara Aldea Vali Mariana. 

Să spunem și componența. 

Liderul este subsemnatul, Vela Gheorghe. 

Doi vicelideri care au fost anunțați și înainte, domnul Ștefan Borțun și domnul Robe Liviu Sorin. 
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Avem secretara, domnișoara Aldea Vali Mariana. 

Și membrii: Ghiță Robert, Fodoca Liviu și Pintea Paul. 

* 

La comisii se păstrează aceeași componență, este deja anunțată. V-aș obosi prea mult. 

Eu sunt la trei comisii. Subsemnatul Vela este la Comisia drepturile omului, Comisia juridică, 

Comisia de învățământ. Viceliderii, domnul Ștefan Borțun este membru la Comisia de energie, Comisia 

de apărare și Comisia de regulament, iar domnul Liviu Robe este membru și vicepreședinte al Comisiei 

de cultură și membru al Comisiei de tineret și sport, domnul Ghiță Robert este membru la Comisia de 

apărare și membru la comisia… îmi scapă mie acum; avem doi secretari, la Comisia de buget și finanțe 

și la Comisia economică. Domnișoara Aldea este membru în Comisia de abuzuri și membru în Comisia 

de tineret și sport. 

Aceasta este componența Grupului Partidului Oamenilor Tineri. 

Vă mulțumim frumos. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Cu aceste luări de cuvânt… 

Vă rog, domnule Zamfir. 

Domnul Daniel-Cătălin Zamfir: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Aș dori să anunț și eu o schimbare în comisiile permanente. 

E vorba de doamna senator Alexandra Presură care va fi membru în Comisia pentru cultură și 

media în locul domnului senator Laurențiu Cristinel Țepeluș și doamna senator Andra Bică va fi membru 

în Comisia pentru românii de pretutindeni, în locul domnului senator Laurențiu Țepeluș. 

Mulțumesc mult. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Numai puțin, vă rog frumos. 

Vă rog să apăsați… 

Domnul Gheorghe Vela: 

Iertați-mă, este vorba despre domnul Ghiță Robert care este membru și în Comisa de apărare și 

în Comisia de politică externă. Ca să facem această precizare. 

Mulțumim. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog, domnule Fenechiu. 



 

- 9 - 

 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Voiam să anunț și eu niște modificări în comisii, pentru că am văzut că… așa se întâmplă. 

În Comisia pentru constituționalitate, în locul lui Daniel Fenechiu, colega mea, Horga Gabriela. 

În Comisia de politică externă, în locul lui Cătălin Predoiu va intra colegul nostru Cristian-Augustin 

Niculescu-Țâgârlaș. 

La Comisia de afaceri europene, în locul lui Cătălin Predoiu va intra colegul nostru, Vasile Blaga. 

La Comisia de cultură si media, în locul lui Nicolae Neagu va intra Monica Anisie. 

La Comisia pentru transporturi și infrastructură, în locul lui Mihai Coteț va veni colegul nostru, 

Mihail Veștea. 

În Comisia pentru economie, industrie și antreprenoriat, în locul lui Nicolae Neagu, colegul 

nostru, Mihai Coteț. 

La Comisia pentru comunicații, tehnologia informației, știință, inovare și tehnologie, în locul lui 

Nicolae Neagu va intra colegul nostru Vlad Varga. 

Și, în fine, ultima modificare, la Comisia pentru regulament, în locul lui Vasile Blaga, intră 

colega noastră, Gabriela Horga. 

Mulțumesc mult. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Dacă mai sunt propuneri de modificare ale comisiilor ca să închidem și acest capitol. 

Am încheiat aceste anunțuri. 

* 

În continuare, stimați colegi, trecem la alegerea candidaților propuși pentru funcțiile în Biroul 

permanent și vă propun să fiți de acord cu procedura de vot prin vot secret electronic, în așa fel încât să 

facem un vot în bloc pentru cele 12 propuneri făcute de grupurile parlamentare. 

Vă supun deci la vot procedura. 

Cei care nu au cartele sunt considerați la acest vot absenți. 

În urma votului dumneavoastră, 118 voturi pentru, două împotrivă. 

S-a aprobat procedura de vot. 

Pe cale de consecință, înainte de a vă exprima votul, vă prezint lista candidaților propuși pentru 

funcțiile din Biroul permanent: 

- patru vicepreședinți: domnul Robert Cazanciuc – PSD, Paul Stănescu – PSD, Laurențiu Plăeșu 

– AUR, Mircea Abrudean – PNL; 
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- patru secretari: doamna Doina Federovici – PSD, doamna Niculina Stelea – AUR, domnul 

Vasile Blaga – PNL, domnul Cristian Ghinea – USR; 

- și patru chestori: domnul Marius Dunca – PSD, domnul Ion Mircescu – USR, domnul Ninel 

Peia – S.O.S. și domnul Novák Levente – UDMR. 

Vă supun votului dumneavoastră lista candidaților propuși pentru funcțiile din Biroul permanent 

al Senatului. 

Vă rog să votați. 

Vă mulțumesc, stimați colegi. 

Cu 121 de voturi pentru și un vot împotrivă a fost votată lista candidaților. 

* 

Vă supun votului dumneavoastră și modificările anunțate de liderii de grup în comisie. 

Vă propun să le votăm în bloc. 

Cine este pentru? Votăm? 

Deci, 121 plus 7, 128 de voturi pentru, două voturi împotrivă. 

Au fost aprobate și modificările propuse de către grupurile parlamentare. 

Vă propun să facem o pauză, în așa fel încât noul Birou permanent, noua componență să aibă o 

scurtă ședință la Sala „Constantin Stere”, iar după finalizarea acesteia vom continua lucrările. 

Având în vedere că va fi o ședință foarte scurtă, vă rog să rămâneți în sală în așa fel încât să 

putem relua cât mai repede aceste lucrări, să ne putem încadra în timpul propus. 

Vă mulțumesc. 

PAUZĂ 

Domnul Ilie Bolojan: 

Stimați colegi, 

Vă propun ca într-un minut să reluăm lucrările, sens în care o să rugăm colegii de la Camere să 

amâne puțin plenul comun în așa fel încât să putem finaliza. 

Vă propun să continuăm lucrările. 

Înțeleg că mai e un anunț pentru înlocuire, vă rog. 

Domnul Clement Sava: 

În urma plecării din Grupul S.O.S. România a doi senatori, vreau să anunț înlocuirea lor în 

comisiile în care erau membri, astfel: Ionel Carp este înlocuit la Comisia pentru învățământ de doamna 

senator Olga Onea, iar Paul Gheorghe este înlocuit în Comisia de mediu cu Grigore-Adrian Peiu. 

Mulțumesc frumos. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă propun să continuăm lucrările. 
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* 

La punctul 2 de pe ordinea de zi avem Proiectul de hotărâre privind bugetul Senatului pe anul 2025. 

Proiectul de buget este afișat pe pagina de internet și înțeleg că domnul chestor Ion-Narcis 

Mircescu ar urma să prezinte plenului proiectul de buget al Senatului României pe anul 2025. 

Vă rog. 

Domnul Ion-Narcis Mircescu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Potrivit prevederilor art.64 din Constituția României, resursele financiare ale Camerelor sunt 

prevăzute în bugetele aprobate de acestea. 

Proiectul de buget al Senatului României pentru anul 2025, necesar îndeplinirii atribuțiilor și 

responsabilităților stabilite prin actele de organizare și funcționare, a fost fundamentat pe baza 

propunerilor primite de la direcțiile de specialitate din cadrul instituției. 

Acesta cunoaște o diminuare de 28,39 % față de bugetul inițial aprobat pentru anul 2024. 

Potrivit prevederilor art.35 alin.(1) lit.j) din Regulamentul Senatului, Biroul permanent prezintă 

plenului Senatului spre aprobare proiectul bugetului instituției pe anul 2025. 

Mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Dacă sunt intervenții legat de acest punct. 

Vă rog. 

Domnul Ion-Narcis Mircescu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

USR nu va vota acest buget. Ne vom abține de la votarea acestui buget dintr-un motiv simplu și 

clar, pe care l-am semnalat de-a lungul timpului și am depus și inițiative legislative, pentru a putea 

desființa unele instituții care, din punctul nostru de vedere, nu ar trebui să existe. 

La capitolul 3, Transferuri între unități ale administrației publice, avem credite prevăzute în sumă 

de 6 000 mii lei necesare pentru finanțarea Institutului Revoluției Române din Decembrie și pentru 

finanțarea Institutului de Studii Avansate pentru Cultura și Civilizația Levantului. 

Atâta timp cât în bugetul Senatului vor exista sume pentru finanțarea acestor institute, USR nu 

va vota respectivele bugete. 

Mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Rugămintea mea către liderii de grup este să revină, pentru că vom supune la vot. 

Haideți, vă rog, atunci la intervenție. 
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Scuzați-mă, dar efectiv… 

Domnul Ciprian-Titi Stoica: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Dragi colegi, 

Vreau să vă rog din tot sufletul, în special pe cei de la PSD, PNL și UDMR, cei care ați schingiuit 

bugetul acestei țări și v-ați bătut joc de angajările din instituții, făcându-le după bunul plac, doar pe bază 

de carnet de partid, să vă opriți din ipocrizie. Și vă cer asta în special dumneavoastră, domnule 

președinte. Poate că nu știți, dar această instituție a Senatului a fost condusă în mare majoritate de către 

colegii dumneavoastră de la Partidul Niciodată Liberal. 

Anul trecut, dacă nu mă înșel, au achiziționat autoturisme Skoda, 4x4, cutie automată. Ce ați fi 

vrut, domnilor de la PNL și PSD să faceți? Liniuțe cu ele în jurul Parlamentului? Consum între 13 și 

19 litri la % ? Chiar nu vă este rușine? Până unde mergeți cu ipocrizia și cu demagogia? 

Dragi colegi, 

Opriți-vă și reveniți-vă în simțiri! Începeți să tăiați de la stăpânul vostru, președintele ilegitim 

Klaus Werner Iohannis, de la păpușarii voștri de la SRI, SIE și STS, cei a căror bugete le măriți an de 

an fără niciun motiv întemeiat. Opriți-vă până nu este prea târziu. 

Eu cred că niciunul dintre voi nu ați înțeles ce mesaj v-au dat românii la alegeri. Ați spus în primă 

instanță că ați înțeles mesajul dat, dar se pare că nu. 

Luați de la voi, de la cei pe care i-ați numit politic, da? De la toate aceste instituții, unde cei puși 

de voi, pe bază eminamente politică, au salarii mult mai mari decât Președintele României. 

Începeți de acolo, dacă vreți să fiți credibili. 

Iar dumneavoastră, domnule președinte, dacă chiar vreți să fiți credibil și sunteți un om democrat, 

ați fi… ar fi trebuit să începeți cu o dezbatere și cu o discuție cu toate celelalte grupuri parlamentare și 

cu reprezentanții angajaților. 

Terminați cu ipocrizia și opriți-vă acum. 

Vă mulțumesc, dragi colegi! (Aplauze.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog. 

Doamna Nadia-Cosmina Cerva: 

Bună ziua, stimați colegi! 

Grupul S.O.S. România va vota împotriva acestui buget. 

Am venit astăzi în fața dumneavoastră cu programul de guvernare, cel care a fost prezentat în 

plenul reunit nu mai devreme de decembrie, unde colegii dumneavoastră, în speță domnul Ciolacu, a 
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venit și ne-a prezentat, ne-a citit acest program de guvernare. Știți ce scrie în acest program de guvernare? 

Reforma statului, reforma fiscal-bugetară la pagina 2. Vă rog să citiți bugetul, proiectul, și să citiți ce 

scrie la această reformă. Și veți constata că există contradicții majore. 

Am luat ca exemplu câteva rapoarte și aș vrea astăzi să vorbesc doar despre raportul curții de… 

Curții Constituționale. 

Guvernul Ciolacu premiază în acest moment Curtea Constituțională cu majorări semnificative în 

cheltuielile cu personalul, atenție, cu personalul… 

Domnul Ilie Bolojan: 

Stimați colegi, este dezbaterea pe bugetul Senatului. (Rumoare.) 

Rugămintea mea, dacă puteți să reveniți la dezbaterea pe bugetul Senatului. (Rumoare.) 

Vă mulțumesc. 

Doamna Nadia-Cosmina Cerva: 

În ceea ce domnul Ciolacu… (Rumoare.) 

Numai puțin. Numai puțin. Numai puțin… 

Proiectul trimis astăzi la dumneavoastră are și componenta Senatului. 

În momentul în care ne-am uitat la toate aceste reforme și vedem că partea de Senat umflă 

cheltuielile, atunci… 

Păi nu vă strâmbați, domnule Zamfir, pentru că dumneavoastră ați venit… (Rumoare.) 

Din sală: Las-o să vorbească. (Rumoare.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Stimați colegi, haideți să… 

Doamna Nadia-Cosmina Cerva: 

Bun. Acum eu înțeleg că dumneavoastră, bărbații, sunteți mai mulți aici. Înțeleg și m-am obișnuit 

de la prima ședință că puteți să vorbiți și tare, puteți să și vociferați, dar eu vă solicit să aveți puțin respect 

pentru doamnele din Senat. Atât! Puțin! Puțin, numai puțin respect, dacă puteți, în special cei de la PSD. 

Mulțumesc. (Aplauze.) 

* 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog, domnule Vela, ultima intervenție la acest punct. 

Domnule Vela, 

Vă rog să anunțați și modificarea pe care ați dorit-o, în așa fel încât să poată fi consemnată ca, 

alături de celelalte modificări, să le mai supunem o dată la vot și să închidem și cu modificarea. 
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Domnul Gheorghe Vela: 

Atunci două lucruri. 

Prima dată fac o erată. Avem un coleg căruia nu i-am anunțat în mod corect componența în 

comisie, este vorba de domnul Liviu Fodoca, care este secretar la Comisia economică și, în același timp, 

este membru în Comisia de administrație publică. 

* 

Iar intervenția mea cu privire la subiectul acesta, legat de bugetul Senatului, mi-am exprimat-o 

și înainte de a fi organizat noul Birou permanent al Senatului, și anume: aș ruga respectuos ca să fie 

scoasă de pe ordinea de zi chestiunea aceasta până când discutăm și clarificăm bugetul de stat și apoi să 

repunem în discuție problema bugetului Senatului, într-o altă ședință ulterioară. 

Deci asta este poziția mea ca lider de Grup al Partidului Oamenilor Tineri. 

Mulțumim. (Aplauze.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Cu aceste observații, vă supun la vot bugetul Senatului pe anul acesta. 

Vă rog să votați. 

Cei care nu aveți cartele, dacă votați contra, vă rog să ridicați mâna. 

Deci, cu 65 de voturi pentru, 38 de voturi împotrivă și 16 abțineri, bugetul a fost adoptat. 

* 

La punctul numărul 3 avem Proiectul de hotărâre privind structura serviciilor Senatului. 

Acest proiect este afișat pe pagina de internet a Senatului. 

Dacă sunt intervenții la acest material. 

Vă rog. 

Domnul Ambrozie-Irineu Darău: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Bineînțeles că USR susține, este consecvent și a arătat-o în Biroul permanent, și o va arăta și 

astăzi printr-un vot favorabil, eficientizarea Senatului și, în general, eficientizarea statului, dar o spune 

răspicat: trebuie să existe niște condiții clare, îndeplinite și vom urmări, începând de astăzi, cum se aplică 

această eficientizare. 

1. Dialogul social nu este opțional, nici înainte, nici în timpul, nici după astfel de demersuri. 

2. Concursurile care vor urma trebuie obligatoriu să fie doar pe bază de merit care chiar să 

păstreze oamenii buni, nu să păstreze cumva, la final, exact numirile politice de care dumneavoastră, cei 

care ați condus și înainte, v-ați plâns și aveți ocazia, de fapt, să le eliminați acum. 
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Am auzit, cred eu incorect, că unor oameni le-ar fi frică să nu cumva să plece. Nu cred că 

oamenilor competenți le e frică de asta. Cred că le e frică să nu cumva să fie păstrați fix oamenii 

incompetenți care, în anumite cazuri, au fost numiți pe criterii politice. 

3. Nu poate să lipsească, și a lipsit acum câteva săptămâni când ați demarat subiectul, o analiză 

obiectivă și completă, inclusiv pe vechile angajări. 

Noi am atras atenția de-a lungul timpului privind tot felul de probleme, dar dumneavoastră ați 

spus, cu subiect și predicat, despre amante, despre rubedenii, despre prietenii din partide. Nu USR-ul a 

angajat astfel de oameni, nu opoziția a angajat astfel de oameni, deci vă rugăm să ieșiți public cu o 

analiză privind cine sunt acești oameni și să vă asigurați că îi scoateți în sistem, fiindcă tot 

dumneavoastră, PNL și PSD, trebuie să îi știți mult mai bine decât alții. 

4. Vă rugăm și vă solicităm, pentru că începem o sesiune ordinară, să continuați eficientizarea 

statului, accelerat, acolo unde contează, acolo unde sunt mult mai mulți bani și noi vom veni, Grupul 

USR, cu zecile de inițiative pe care le-am depus de-a lungul timpului. Și facem un apel în special la 

Grupul PNL și nominal la dumneavoastră, domnule președinte al Senatului și al Partidului PNL, să avem 

voturile întregului Grup PNL pe toate inițiativele USR care eficientizează statul. 

Au fost zeci de inițiative care ar fi desființat instituții inutile, care ar fi tăiat bani de acolo de unde 

trebuie tăiați și am fi salvat, să știți, încă de ani de zile, zeci de milioane de euro anual. Doar să fi avut 

concursul PNL pe aceste propuneri. 

Noi vom continua. Sunt sigur că sunteți de bună-credință, dar mizăm pe voturile dumneavoastră, 

fiindcă restul e joc de imagine. 

Mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Mulțumesc. 

Mai sunt intervenții, vă rog? 

Vă rog, domnule Peiu. 

Domnul Petrișor-Gabriel Peiu: 

Așa cum am spus și în discuțiile de la Biroul permanent, noi susținem ideea redimensionării 

aparatului de lucru al Senatului, dar am dori să se fi făcut o analiză care să ne fie pusă la dispoziție, să 

fim consultați asupra modalității în care s-a ajuns la acest rezultat. 

Repet două chestiuni care în mod particular ne fac să nu votăm această propunere, decât dacă 

acceptați în ceasul al 12-lea să modificați. 

Prima dintre ele este stabilirea unor criterii clare a celor care pot sau pot să plece în secunda doi 

din structura Senatului. 
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Și a doua chestiune, este principial greșit să cuplăm Direcția economică cu Direcția de control și 

să facem o singură Direcție generală din cele două, pentru că nu se va asigura independența Direcției de 

control față de restul structurilor. 

Acestea fiind zise, vă rog să reconsiderați. 

Vă rog, pe cei de la putere, să reconsiderați aceste două chestiuni, altfel vom fi nevoiți să votăm 

contra, deși susținem ideea redimensionării cu numărul de posturi pe care l-ați indicat în această propunere. 

Mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Înainte de a vă supune votului acest proiect de hotărâre privind structura serviciilor, vă rog să îmi 

permiteți să fac câteva considerații. 

Această propunere redimensionează aparatul Senatului rezolvând câteva probleme: reduce 

personalul de pe lângă cabinetele demnitarilor, reduce personalul de pe lângă grupurile parlamentare 

printr-o normă mai mare față de ceea ce era inițial, respectă un principiu, și anume: că cei care vin cu un 

demnitar, pleacă cu el. Aceasta este o chestiune corectă care se întâmplă peste tot și deci acest principiu 

va fi respectat în proporție de 70%, așa cum rezultă din memorandumul care a fost aprobat. 

Dimensionează în mod corect personalul de pe lângă comisii în funcție de volumul de activitate 

și din aparatul tehnic al Senatului. 

În condițiile în care acest proiect va fi adoptat, va urma ca Biroul permanent să aibă două 

materiale: statul de funcții pe care îl vor întocmi direcțiile, în așa fel încât ei să stabilească exact unde și 

cum se face reducerea în anvelopa care le-a fost alocată și de asemenea, metodologia de concurs, în așa 

fel încât concursurile să se desfășoare în mod corect, iar oamenii profesioniști să rămână, în așa fel încât 

activitatea Senatului să nu aibă cu nimic de suferit, ci dimpotrivă, din experiența pe care am avut-o vă 

asigur, stimați colegi, că veți constata că și această instituție va funcționa cel puțin la fel de bine, dar cu 

un personal calculat corect, din respect pentru banii publici și pentru buna funcționare. 

În ceea ce privește chestiunile legate de reformare a altor instituții, am convenit cu conducerea 

Camerei Deputaților să formăm un grup de lucru și în perioada următoare vom asuma responsabilități, 

în așa fel încât grupuri de lucru de la Cameră și de la Senat să vină cu propuneri pentru ca instituțiile 

care sunt în coordonarea Parlamentului să fie și ele supuse unui proces de auditare și de eficiență și acest 

lucru vă va da libertatea fiecăruia dintre dumneavoastră să participați cu propuneri la aceste formule. 

Cu aceste precizări, vă supun la vot proiectul de hotărâre privind structura serviciilor Senatului. 

Vă rog să votați. 

Cei care nu au cartele… 

Cine este pentru? Cei care n-au cartele. Un vot pentru. 
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Împotrivă? Două voturi împotrivă. 

Abțineri? 

Deci, cu 78 de voturi pentru, 41 de voturi împotrivă și 4 abțineri, proiectul a fost adoptat. 

* 

Vă supun votului, înainte de a trece la Secțiunea a II-a de pe ordinea de zi, modificările care au 

fost anunțate de liderii de grup, ultimele completări. 

Vă rog să votăm aceste modificări. 

Cine este pentru? 

Cu 118 voturi pentru, două împotrivă, aceste modificări au fost aprobate. 

* 

La Secțiunea a II-a, la punctul 1 este Proiectul de lege pentru aprobarea plafoanelor unor 

indicatori specificați în cadrul fiscal-bugetar pe anul 2025. (L12/2025) 

Dacă sunt reprezentanți ai Guvernului pentru a prezenta proiectul de lege. 

Vă rog, domnule secretar de stat. 

Domnul Alin Marius Andrieș – secretar de stat la Ministerul Finanțelor: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Alin Andrieș, secretar de stat la Ministerul de Finanțe. 

Proiectul de lege are ca obiect de reglementare aprobarea plafoanelor unor indicatori specificați 

în cadrul fiscal-bugetar, potrivit dispozițiilor art.26 alin.(2) și art.29 alin.(1) din Legea responsabilității 

fiscal-bugetare nr.69/2010. 

Pentru 2025 sunt propuse următoarele plafoane: 

- plafonul soldului bugetului general consolidat, exprimat ca procent din Produsul Intern Brut, 

este de minus 7%; 

- plafonul cheltuieli de personal ale bugetului general consolidat, exprimat ca procent din 

Produsul Intern Brut, este de 8,9%; 

- plafonul privind datoria publică, conform metodologiei Uniunii Europene pentru sfârșitul 

anului 2025, este 58,5%; 

- plafonul privind finanțările rambursabile, care pot fi contractate de către unitățile, 

subdiviziunile administrativ-teritoriale, este în sumă de 2 000 milioane lei; 

-  în anul 2025 plafonul soldului primar al bugetului general consolidat este de minus 

92.786,1 milioane lei. 

Vă rugăm să aprobați. 

Mulțumesc. 
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Domnul Ilie Bolojan: 

Dacă reprezentantul Comisiei de buget dorește să intervină. 

Doamna Maria-Gabriela Horga: 

În conformitate cu prevederile art.70 din Regulamentul Senatului, republicat, Comisia pentru 

buget, finanțe, activitate bancară și piață de capital, prin adresa L12/2025, a fost sesizată de către Biroul 

permanent al Senatului, în vederea dezbaterii și elaborării raportului asupra proiectului de Lege pentru 

aprobarea plafoanelor unor indicatori specificați în cadrul fiscal-bugetar pe anul 2025, inițiat de 

Guvernul României. 

Obiectul de reglementare al proiectului de lege îl reprezintă aprobarea plafoanelor pe anul 2025 

pentru anumiți indicatori bugetari agregați, astfel cum acestea sunt fundamentate în strategia fiscal-bugetară 

pentru perioada 2025 – 2027. 

Având în vedere prevederile legii responsabilității fiscal-bugetare nr.69/2020, republicată, cu 

modificările și completările ulterioare, astfel pentru anul 2025 se propun următoarele plafoane care au 

fost menționate și de domnul secretar de stat: 

- soldul bugetului general consolidat: minus 7 % din PIB, respectiv minus 6,4 % pentru anul 2026; 

- cheltuieli de personal: 8,9 % din PIB, respectiv 8,7 % în anul 2027; 

- datorie publică: 58,5 % din PIB; 

- finanțări rambursabile care pot fi contractate de către UAT-uri: 2 000 milioane lei; 

- trageri din finanțările rambursare contractate sau care urmează să fie contractate de către  

UAT-uri: 2 000 milioane lei; 

- emiterea de către garanții de către Guvern, prin Ministerul Finanțelor și de către UAT-uri: 

20 000 milioane lei. 

Plafoanele pentru anumiți indicatori bugetari, cheltuieli totale, cheltuieli de personal, soldul 

bugetului general consolidat și anumite bugete componente ale acestuia, soldul structural anual al 

administrației publice sunt stabilite prin derogare de la prevederile art.6, art.7, art.14 alin.(1), art.26 

alin.(3) din Legea nr.69/2010, republicată, cu modificările și completările ulterioare. 

Proiectul de lege a fost dezbătut în ședința Comisiei de buget, finanțe, activitate bancară și piață 

de capital din data de 03.02.2025, la care a participat, în conformitate cu art.63 din Regulamentul 

Senatului, domnul secretar de stat Alin Andrieș din cadrul Ministerului Finanțelor. 

Membrii comisiei au analizat proiectul de lege și au hotărât, cu majoritate de voturi, să adopte 

un raport de admitere, fără amendamente. 

Comisia de buget, finanțe, activitate bancară și piață de capital supune spre dezbatere și adoptare 

plenului raportul de admitere și proiectul de lege. 
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Legea face parte din categoria legilor ordinare, Senatul este prima Cameră sesizată. 

Mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Mulțumesc doamnei Horga. 

Declar deschise dezbaterile generale asupra proiectului de lege. 

Dacă sunt intervenții. 

Domnule Peiu, vă rog. 

Domnul Petrișor-Gabriel Peiu: 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Vă rugăm să respingeți acest proiect de lege din trei considerente. 

În primul rând, nu se poate accepta pentru al doilea an consecutiv ca aceste plafoane să se 

calculeze având în vedere niște venituri improbabile, și am în vedere veniturile din îmbunătățirea 

colectării, venituri de 9,7 miliarde de lei, care au același grad de probabilitate a realizării ca și veniturile 

de anul trecut din digitalizare, de 10 miliarde. 

În al doilea rând vorbim de o subdimensionare a cheltuielilor cu bunuri și servicii în valoare de 

0,2 % din PIB, care sunt la fel de improbabil de a se menține la nivelul indicat, care a condus la 

plafonul final. 

Al treilea considerent pentru care vă rugăm să respingeți acest proiect de lege este legat de 

derogările de la Legea responsabilității fiscal-bugetare. 

Trebuie să vă spun că principiul acelei legi este că Guvernul trebuie să aibă responsabilitate 

atunci când întocmește actele fiscale. Dacă facem derogări de la Legea responsabilității fiscal-bugetare, 

înseamnă că putem să facem derogări de la orice lege și nu mai are sens să vorbim de stabilitate și de 

logică legislativă. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Mulțumesc. 

Vă rog, domnule senator. 

Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Legea pe care noi o dezbatem și o votăm astăzi a venit prea târziu, a venit mult prea repede. 

În nici 24 de ore a trebuit să o dezbatem, să o citim și să ne facem o idee despre ce înseamnă ea 

pentru noi și mai ales, pentru România. 
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Și ca să nu spuneți că vine USR și e tot timpul împotriva a ceva, iată, vă citez câteva considerente 

pe care Consiliul Economic și Social le-a transmis prin intermediul avizului nefavorabil pe care l-a dat 

acestei legi. 

Pe lângă consultarea insuficientă, de care vă vorbeam mai devreme, estimările bugetare sunt total 

nerealiste, adică veniturile și cheltuielile au fost sub prognoză, iar estimările pentru 2025 sunt considerate 

mult prea optimiste. 

Așa cum ne-am obișnuit în ultimii ani, Guvernul Ciolacu, PSD și PNL au tot spus că taie 

cheltuieli. Nu s-a întâmplat lucrul acesta. Au tot spus că vor eficientiza administrația publică, în speță 

ANAF-ul. Nu s-a întâmplat lucrul acesta. Și dacă domnul ministru Tánczos Barna încearcă să spună că 

va eficientiza ANAF-ul, nu am văzut absolut nicio măsură concretă prin care să facă lucrul acesta. 

Mai mult de atât, vorbeam mai devreme de cheltuielile care țin de personal. Ceea ce se întâmplă 

la Senat și la Camera Deputaților în zilele acestea este mult prea puțin și destul de târziu, pentru că, 

numai anul trecut, același Guvern PSD – PNL a angajat nu mai puțin de – și vă rog să fiți atenți la cifra 

aceasta – 30 000 de persoane în sectorul public. Dacă noi eficientizăm cheltuielile de personal, 

eficientizăm politica de personal prin disponibilizări de câteva sute de persoane, în loc să facem o politică 

coerentă în privința aceasta, înseamnă că nu ați înțeles nimic. 

Eficiența administrativă, stimați colegi, se face la nivel global, nu pe puncte și nu doar pentru a 

puncta electoral în fața celor care ne privesc. 

Grupul senatorilor USR va vota împotrivă. 

Mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Dacă nu mai sunt intervenții, declar închise dezbaterile și, stimați colegi, vă supun votului 

proiectul de lege. Avem… 

Vă rog. 

Vă supun deci votului. 

Avem raport de admitere, iar Senatul este primă Cameră sesizată. 

Vă rog să votați. (Discuții.) 

Cei care nu aveți cartelă, dacă votați împotrivă. 

Două voturi împotrivă. 

Abțineri? 

Deci 63 de voturi pentru, 60 împotrivă, o abținere. (Discuții.) 

Vă rog să mă scuzați, 64 de voturi pentru. 

Nu l-am reperat pe domnul Turos, vă rog să mă scuzați. 
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* 

Vă propun să trecem la punctul 2 de pe ordinea de zi, Proiectul de lege privind aprobarea 

Ordonanței de urgență a Guvernului nr.135/2024 pentru modificarea și completarea Ordonanței de 

urgență a Guvernului nr.202/2008 privind punerea în aplicare a sancțiunilor internaționale. (L633/2024) 

Vă rog. 

Domnul Ștefan Pălărie: 

Domnule președinte, 

Pe procedură, am o rugăminte, ca voturile care se exprimă prin ridicare de mână să fie trecute 

nominal, în așa fel încât să putem fi siguri că aceste voturi nu se suprapun și cu un vot cu cartelă, mai 

ales când e vorba de voturi foarte strânse. Deci vă rog și vă propun ca voturile consemnate prin ridicare 

de mână „pentru”, „împotrivă” sau „abținere” să fie indicate nominal. 

Mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Este în regulă. 

Stimați colegi, 

Vă propun să dăm cuvântul reprezentantului Guvernului, pentru a susține proiectul de lege. 

Vă rog, doamna secretar de stat. 

Vă rog să mai așteptați un minut. 

Vă rog, domnule Vela. 

Domnul Gheorghe Vela: 

Domnule președinte, 

Eu am aceeași poziție ca și membrul USR-ului. 

Dar vreau să mai fac o chestiune, că veni vorba despre restructurări. Am zis că omit problema 

aceasta, dar trebuie să v-o pun în discuție. Sunt lideri de grup în față, sunt câte doi reprezentanți ai 

grupurilor parlamentare, Grupul POT n-are niciunul. Dacă e vorba despre restructurări, n-ar fi bine să 

ne dea un exemplu tocmai PNL-ul sau ceilalți și să renunțe la una dintre bănci, ca să aibă loc toată lumea, 

toți liderii de grup în față? Așa, ca idee, să începem cu ceea ce este normal și frumos. (Aplauze.) 

Mulțumesc.  

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog, doamna secretar de stat. 

Doamna Janina-Mirela Sitaru – secretar de stat la Ministerul Afacerilor Externe: 

Mulțumesc frumos, domnule președinte. 

Doamnelor și domnilor senatori, 
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Războiul de agresiune al Federației Ruse împotriva Ucrainei a determinat adoptarea a 15 pachete 

consecutive de măsuri restrictive la nivelul Uniunii Europene. Aceste măsuri au crescut  exponențial 

atât cantitativ, cât și din punctul de vedere al complexității, o parte a acestora fiind adoptate în 

domenii transsectoriale. 

Proiectul de modificare legislativă elaborat de către Ministerul Afacerilor Externe este rezultatul 

unei serii de reuniuni atât la nivel tehnic, cât și la nivel înalt, prin care reprezentanții autorităților 

naționale competente au discutat și au agreat textul actului normativ. Acesta are drept scop rezolvarea 

principalei probleme întâmpinate în ultimii doi ani în procesul de implementare a sancțiunilor 

internaționale în România, și anume conflictele negative de competență. 

Adoptarea acestor modificări este esențială pentru a corecta implementarea sancțiunilor internaționale 

și pentru îndrumarea operatorilor economici. Astfel, sunt indicate în mod nominal 16 autorități naționale 

competente, în funcție de tipul sancțiunii internaționale. Menționăm că fiecare dintre aceste autorități 

sau instituții este inițiator sau avizator al actului normativ. 

Totodată, a avut loc contopirea celor două formate de coordonare ale autorităților naționale 

competente în domeniul implementării sancțiunilor existente. Astfel, s-a format un nou Consiliu 

interinstituțional pentru implementarea sancțiunilor internaționale, care va fi coordonat la nivelul 

Cancelariei Prim-Ministrului, cu asigurarea secretariatului de către Ministerul Afacerilor Externe, și va 

avea un rol consultativ, cât și de a decide, prin vot, autoritatea competentă să autorizeze o derogare de 

la aplicarea unei sancțiuni internaționale în cazuri de declinare negativă de competență. 

Pentru toate aceste considerente, vă rugăm să adoptați acest act normativ. 

Vă mulțumesc frumos. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Dau cuvântul reprezentantului Comisiei juridice, pentru prezentarea raportului. 

Vă rog. 

Domnul Ion-Cristinel Rujan: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

În conformitate cu prevederile art.70 din Regulamentul Senatului, republicat, Comisia juridică, 

de numiri, disciplină, imunități și validări a fost sesizată de către Biroul permanent al Senatului în 

vederea dezbaterii și elaborării raportului asupra Proiectului de lege privind aprobarea Ordonanței de 

urgență a Guvernului nr.135/2024 pentru modificarea și completarea Ordonanței de urgență a 

Guvernului nr.202/2008 privind punerea în aplicare a sancțiunilor internaționale. 

Inițiator – Guvernul României. 
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Proiectul de lege are ca obiect de reglementare modificarea cadrul legislativ într-o manieră care 

să faciliteze identificarea corectă a autorităților naționale competente și să accelereze soluționarea unor 

astfel de cereri. 

În ședința din 28 ianuarie 2025, membrii Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și 

validări, analizând proiectul legislativ, avizele primite și punctele de vedere exprimate în cadrul 

dezbaterilor, au formulat și au admis amendamente și au hotărât, cu majoritate de voturi ale celor 

prezenți, să adopte un raport de admitere, cu amendamente admise. Amendamentele admise se regăsesc 

în anexa parte integrantă a prezentului raport. 

Comisia juridică, de numiri, disciplină, imunități și validări supune spre dezbatere și aprobare 

plenului Senatului raportul de admitere, cu amendamente admise, și proiectul de lege. 

Proiectul legislativ face parte din categoria legilor ordinare, iar Senatul este prima Cameră sesizată. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă mulțumesc pentru prezentarea raportului. 

Dacă sunt intervenții. 

Vă rog. 

Domnul Clement Sava: 

De doi ani și ceva ne jucăm de-a sancțiunile internaționale. Săracul din curte, care e România, 

care nici nu mai are gaz în iarna asta, se joacă de-a sancțiunile împotriva bogaților, da? Pe bogați desigur 

că nu-i afectează sancțiunile României, însă toată Europa, care sancționează Rusia, s-a trezit că nu mai 

are resurse. Efectele sunt în lanț, economia se duce în cap – nu numai în România, ci în toată Uniunea 

Europeană – și noi insistăm să reglementăm sancțiuni. Nu mai bine ne-am pune pe treabă, să creștem 

economia și să avem o cooperare care să ne aducă locuri de muncă? 

Avem aici, în Senat, tăieri, da? Avem în toată țara nevoie să reducem posturi. Decât să reducem 

posturi, nu mai bine creștem economia și avem de unde să plătim și… posturi și în mediul privat, și în 

mediul bugetar? Deci politica asta bugetară prin care tăiem ne amintește de cea din 2009.  În loc să 

tăiem, hai să dezvoltăm relații internaționale și să ne creștem cooperările internaționale, care pot să aducă 

foarte mulți bani. 

Deci Grupul S.O.S. România va vota împotriva a tot ceea ce ține de sancțiuni internaționale care 

sunt foarte păguboase celor care le aplică, nu celor împotriva cărora le aplicăm. 

Mulțumesc. 

Domnul Ilie Bolojan: 

Vă rog, domnule Corlățean. 
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Domnul Titus Corlățean: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Ca să încercăm să nu transformăm într-o șezătoare plenul Senatului României, aș face câteva 

concise precizări. 

Orice regim de sancțiuni internaționale se desfășoară fie în baza unui tratat internațional la care 

eventual ești parte, și atunci ești obligat să respecți aceste reguli, fie în baza regulilor de funcționare ale 

unei organizații internaționale din care faci parte și, în consecință, respecți acele decizii care au caracter 

obligatoriu. Dacă am dori eventual să ne reorientăm, să ne unim, eventual, cu Venezuela, am putea să 

procedăm altfel. Dar un regim de sancțiuni internaționale are o bază juridică internațională constrângătoare. 

Și separat de asta, domnule președinte, semnalasem solicitarea pe chestiuni de procedură, dacă 

îmi permiteți, le cumulez. 

Pot să înțeleg lipsa de experiență, e obiectivă, lumea învață pe măsură ce intră într-un Parlament, 

dar, tot așa, pentru a nu transforma lucrările Senatului României într-o șezătoare în care ridicăm oricând, 

orice subiect, cine stă pe primul rând, cine stă pe al doilea rând, sunt chestiuni care se… stimați colegi, 

care se discută în Biroul permanent al Senatului, sunt chestiuni care țin de organizare, acolo este locul. 

Aici avem o ordine de zi adoptată, așa încât, domnule președinte, vă solicit, din partea Grupului 

senatorial PSD, fără să fiu liderul Grupului senatorial PSD, să dispuneți, să asigurați respectarea regulilor 

de procedură. Altfel, ne ducem cu toții la șezătoare. 

Vă mulțumesc. (Aplauze, discuții.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Dacă mai sunt alte intervenții, stimați colegi. 

Domnule Chelaru. 

Domnul Mircia Chelaru: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Distinși colegi, 

O temă pe cât de sensibilă, de delicată, unora, chiar bizară, problema sancțiunilor impuse către 

orice fel de actor internațional care încalcă regulile internaționale este nu o opțiune personală, ci o 

obligație etic internațională. 

Facem parte din două structuri în care am intrat voluntar, semnând asemenea înțelegeri, suntem 

cei care susținem Tratatul de funcționare a Uniunii Europene, facem politici comune într-un spațiu 

comun și, chiar dacă simțim undeva, emoțional, altceva decât regula severă a respectării regulii de joc, 
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trebuie să acceptăm și această formulă de renunțare la parte din ceea ce ar însemna un beneficiu trecător, 

față de o stabilitate și de o credibilitate care se construiesc foarte greu. 

Dintotdeauna, România a fost ținta unor analize, uneori chiar a unor glume, că n-am făcut 

evenimentele decât pe jumătate. O jumătate din Primul Război Mondial, o jumătate din al Doilea, dus și 

întors, ne-am întors invers cu celelalte jumătăți. A venit vremea să avem această soliditate în a urma o 

cale pe care noi ne-am asumat-o cu relele și bunele sale. 

Deci, din acest punct de vedere, a vota acele sancțiuni la care este parte comunitatea din care 

facem noi parte este regula jocului pe care cei din Alianța pentru Unirea Românilor o respectă și pentru 

care vom da votul de consecință. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Ilie Bolojan: 

Stimați colegi, 

Declar încheiate dezbaterile și vă supun votului raportul cu amendamentele admise, precizând că 

Senatul este prima Cameră sesizată. 

Votăm. 

Cine este pentru? 

Vă rog să votați. 

Voturi „pentru”, cu mâna, cei care nu au cartele, domnul Turos… Trei voturi. 

Dacă sunt voturi împotrivă? Un vot. 

Deci cu 108 voturi pentru, 17 împotrivă și nicio abținere, raportul a fost adoptat. 

Vă supun la vot proiectul de lege privind aprobarea ordonanței. 

Cine este pentru? 

Voturi „pentru”, cu mâna ridicată, vă rog, cei care n-aveți cartele. Un vot, două, trei, patru. 

Dacă sunt – mulțumesc – voturi împotrivă. Un vot. 

Abțineri? Nu sunt. 

101 voturi pentru, 15 împotrivă. 

Ordonanța a fost adoptată. 

* 

Stimați colegi, 

Vă rog, domnule Fenechiu, o intervenție. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

… propune să întrerupem activitatea, să mergem spre plenul comun, pentru că deja suntem într-o 

întârziere remarcabilă. Putem continua în viitoarea ședință a Senatului… continuarea ordinii de zi. 



 

- 26 - 

 

Vă rog să supuneți… 

Domnul Ilie Bolojan: 

Stimați colegi, 

Față de propunerea domnului Fenechiu, aș face două precizări. 

Avem două proiecte care, dacă nu sunt adoptate astăzi, intră mâine la aprobare tacită, și atunci 

practic, suntem în situația în care am rugat Camera să amâne cu 30 de minute plenul comun de la ora 

16.00, am amânat, am întârziat 45 de minute. Deci avem de făcut o opțiune: închidem ședința și cele 

două proiecte sunt adoptate tacit, pleacă mai departe sau continuăm. 

Deci vă supun la vot închiderea lucrărilor, în așa fel încât să putem ajunge într-un timp rezonabil 

la ședința comună, la Camera Deputaților. 

Cine este pentru? Vot „pentru”, cei care nu au cartele. Un vot pentru. 

Împotrivă, vă rog. Un vot împotrivă… două voturi împotrivă. 

Abțineri? 

Deci, cu 63 de voturi pentru și 42 de voturi împotrivă, închidem lucrările ședinței de astăzi, cu 

rugămintea să ne deplasăm la plenul comun de la Camera Deputaților. 

Vă rog să vă luați cartelele. 

Declar ședința închisă. 

O după-amiază plăcută, toate cele bune! 

 

Ședința s-a încheiat la ora 16.46. 


